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                                  Дневник 
на Васил СтефановДжапунов от 1864  година и на внука му, тоже Васил СтефановДжапунов от 1915 година
                                             1864 година

        Кратка биография из живота на Хаджи Васил СтефановДжапунов, роден в град Карлово на 25 декември 1864 година, на връх Коледа Божич, подир обяд.Никакви регистри няма, но прабаба му казвала, че те / с прадядо Стефан се били венчали на Ивановден т.е. месец януари 1964 година/, а дядо се родил през първата година, на 1864 година, и то на Коледа. Родил се е в град Карлово в бащината къща на прадядо ми т.е. в къщата на прапра дядо ми Гено Джапунов, находяща се близо до Сопотската порта в Кьоравата улица на град Карлово, на втория етаж , в малката стаичка и по право дядо е трябвало да го кръстат Гено, но тогавашният кум на прадядо ми именуем се Вълко Илинчин, бил силен на деня, та го отрекли и кръстили вместо Гено-Васил.Прапрабаба е заключвала портата, та го е неискала, но после приговорила , в това време прадядо е бил в Цариград на печалба.

       Когато съм бил малък много съм боледувал, та когато си е дошъл  баща ми от Стамбол /Цариград/,мислил, че съм умрел, та вземале раненик, обаче после го уверили, че съм аз същия. Баща ми пак си е ходил, отивал в Цариград и се е върнал подир 4-5 години и като се скарал с баба Неда ГеновицаДжапунката, купил си къща в Циганската махала/ сега улица „Платнарева”/и са се пренесли.Аз едва като внесене помня когато сме се пренесли от Дядовата в Новата купена бащина къща.

       В същата къща помня, че умряха две мои сестри, Цветанка и Надка, първата петгодишна, а втората едногодишна, помня, че умряха от баба шарка в три деня, и то се вика, че ги погребаха ведин гроб т.е по-широк.

       Помня, че и аз бях болен, та съм искал тахан халва, но понеже беше лятно време в Карлово не е имало, та баща ми е проводил човек в Пловдив/ тогава са го наричале Филибе /, та ми са донесли тахан халва и аз съм оздравял, положително не помня, но след 1-2 години се родиха брат Георги и Мильо.

       Баща ми държаше дюкян на Сопотската порта до фурнята и тъкмо на 23 априлий 1872 година се запали фурнята и изгоре нашия бакалски кръчмарски дюкян.Тогава баща ми взема под наем Ханата на Къръ Аася х. Асанаа, тоже на Сопотската порта, по 3000 гроша годишен наем, там правихме ханджилинк, бакалилък, кръчмарлък, продавахме брашно, дървен материал и пр. пр.

       Ако се не лъжа през 1873 година в турската държава тютюня стана монопол/пакет/ и баща ми зема тютюнева фабрика, но фабриката беше в горния етаж на ханат и доста много работа имахме.

       Аз ходех на училище, помня Четвърто отделение /Първи клас/ и си учех на турски език, понеже тогава си имаше нужда от турския език, та да съм се научел и да замена някой от писарите турци.

       Ний живеехме в ханат в долните стаи, но много малко време, та се пренесохме пак в къщата си в ул. „Платнарева”/Циганската махала/.

      През годините 1875-1876 и пр. се чуваше, че Московицата /Русия/ щела да се бие с Турция и турците много ги беше страх от Московеца, като ги наричаха башакчи гявури.

       През месец април 1876 година се приготовляваха турците, че щели скоро да колят гявурите /българите /, ама и нашите не спяха, помня, че от град Троян ни бяха докарале един товар с барут, та у дома в едно от мазетата Ташо Арнавутинат приготовлявашефишеци /патрони/ за тогавашните пушки и патрони.

       През месец априлии 1876 година избухна Априлското въстание, което е било приготвина да избухне едновременно в Казанлък, Калофер, Карлово, Сопот, Клисура, Копривщица, Панагюрище и пр., но до колкото помня панагюрци или клисурци бяха прибързале, та обявили въстанието преди определения ден.

       Копривщенци и клисурци бяха изклали циганите мохамедани, понеже в тех градове тогава не е имало други народности освен българе и турски цигане. За въстанието се разчю вече навсекъде и ний в Карлово знаехме, че в Клисура дошле много руси /московци / и баш на ден Георгьовден у дома като бяхме насядали на одерат, ядем георгьовските агнета , както си беше тогавашния обичай, събрале се бехме почти цяла махала за да прикадим, раздадем и за помежду си от агнетата.

       Всички мъже бяха въоръжени с пушки, пищове, ножове и пр., кой каквото имаше и помня, че баща ми благослови и каза Господа давно, Бог да даде до вечерта да плуваме до колене в човешка кръв.

       Сутринта известният тогава турчин Тосун бей, събра башибозуци, с коне, магарета и пеши и покрай нашия хан замина да се бие с русите и комитите Той отишъл в град Клисура и ги победил, но беше избил всичко живо, що намерил и запалил и оплячкосал града. Подир няколко даня видяхме, че Тасун бей със своите башибозуци се връща и носи трофеите от каменна Клисура и те бяха следните, натоварени на един кон и на едно магаре - кутели / това били клисурските топове/ направени от черешови дървета, а за гранати бяха събрали от целия град топузите от кантарите.Караха и още много други работи, но то било плячка от град Клисура. Турците почти цяла седмица носиха с кола, коне и магарета и на гръб уграбените имоти на клисурци.

       Подир около десетина дена Тосун бей пак замина със своята нередовна войска / башибозук/ за пътя Сопот-Клисура и подир обед видех, че караха вързани със железни вериги двама българи. Казаха, че били клисурски учители на име Трухчев и Стоянов, които когато Тосун паша /Тосун бей беше произвесен в паша /влезнал в Клисура, те  като избягали в Балканът Стара планина, успели да пристигнат в град Сопот и се скрили в тавана на училището, обаче слугата на училището, обадил за тяхното пристигане на свещеника попо ..., а той на кмета Кънчо Келешът и големецът на град Сопот, тогавашният чорбаджия Кирко Петров, съобщили на Тосун паша и ги изловил на тавана. Ако се не лъжа, тези учители комити казваха, че ги закарали до град Пловдив и ги обесили.
       Това беше през месец Априлии 1876 година, а през май или юни дойде европейска комисия да констатира причините, защо Тосун бен е изгорил и плячкосал град Клисура. Казваха, че отговарял, защото били въстаници и комити, а те /Комисията/ казвале , ако мъжете беха комити, ами жените, децата, къщите, па най-сетне и чешмите ли бяха комити и тогава Тосун бей го наказаха, ноне зная с какво и пр.
       На онова време моят баща Стефан Г. Джапунов вземаше участие във всички въстанически работи, както по-рано в Цариград, по черковния въпрос, та беше подозрен от турците, но понеже го покровителствуваши Х.Асанат Кърааса не можеха да му напакостят. Когато Тосун паша караше заловените в Сопот комити учители, спря ги пред нашия хан и повика баща ми и му каза, е Джапун тези тези ми са вашите московци.

       Забележка: Преди Тосун паша да изгори и плячкоса Клисура , се чуваха слухове, че пристигнале много московци /руси/, обаче после излезе, че никакви руси, а само въстаниците, последователи на Васил Левски, Ботев и др., а именно Волов, Бенковски и др.

       Точно на 11 май 1876 година на Ден Св. Кирил Методи, пристигнаха в Карлово редовни войски, пехота, кавалерия, черкези и помня, че пехотните войски се установиха на лагер в местността „ Гюреш кър” на запад от града, а черкезите и кавалерията из ханищата на града. В нашия хан бяха почти цял ескадрон черкези с бинбашията т.е. полковия командир. Разпръснаха ни по целия двор сеното, ячемикът и пр. Направиха ни големи загуби. Ний веднага затворихме ханът, видях, че покойният ми дядо Мильо Иринкин, 80 годишен старец като излизаше из дома ни му удариха един приклад, та му падна кожената шапка и изпъшка.

       От тези дни насетне почнаха почти всеки ден да минават през Карлово войски, редовни и башибозук. Положително не помня, но трябва да беше през юний месец пристигнаха от Анадол, Мала Азия клисурци-търговци/които си дохождаха на нашия хан  и преди въстанието /. Те беха на брой около /20/ души, парите си носеха с дисаги и ги придадоха на баща ми на съхранение, които за сигурност ги скри впустна в една голяма винена бъчва. До колкото помня бяха Власаки Патурат, Атанас Патуров и др.

       В това време, както казах по-горе почти всеки ден минаваха през Карлово от разни краища на турската империя войски. А пък в нашия хан се бяха научили и превикнале да дохождат и пият, ядат без да плащат няколко карловски турци, от които помня само Мехмед ... и др. В дюкяна ни имаше и други редовни войници гявуши /подофицери/ , с които Мухтанджийте турци се скараха и гявушите ни казваха „Едейсизлер заради” Дар ни водата чак от Анадола. Отидоха си и гявушите и турците и ний затворихме хана, като се и изпокрихме.

       Сутринта, когато станахме видяхме, че ханат ни заобиколен от Тосун беевите башибозуци, но ний бехме отвсякъде заключени . Един башибозук мина през дуварът и отвориха ханските порти. Аз бях в ханат със слугите и клисурците търговци. А баща ми си беше в къщи в ул. „Платнарева”. Къщата ни е далеч от ханат около един километър. На голямата ханска порта на едната страна беше седнал Тосун бей, а на другата мюдюринът /окол. началник/ и ме питат Кючюк комита гявур. Къде е баща ти, аз им отговорих, че си е дома.

       В това време видях от далега, че двама турци и то потурчени българе на име Осман, по рано Лалю и още ... с извадени големи ножове ятагани карат баща ми от дома и го доведоха при Тосун паша и той /баща ми / по турски обичай прекръсти ръце и се  разкрачи над вадата, която постоянно течеше през двора и се изтичаше през средата на портата.

       Тосун бей извика на баща ми „ Гявур, къде беше, какви са тези комити в ханат Ви”, баща ми му отговори, че си е бил в къщи, и че търговците клисурци не са комити . Зад баща ми стоят двамата турци с извадени ножове ятагани. След мъмрение и пр. Тосунат заповяда и откараха баща ми в Конакат /полицията/. После ний ходихме с мама при Х.Асанат та се молихме и пр. И след два-три деня баща ми го пуснаха на свобода.А клисурците със стража ги съпроводиха в Клисура.
       През този месец на всички клисурци бяха раздадени чадъре /палатки /, лопати, копачи, раздавахи им жито, ориз и пр. Мисля, че от Англия беше отпуснато големи помощи.

       През тази 1876 година се биеше Турция със Сърбия, та почти всеки ден минаваха през Карлово войски. А особено от Казанлъшко турците обещаваха на баща ми, че ще му доведат дъщерята на тогавашния сръбски крал.

       През същата 1876 година почна да се говори, че Русия обявила война на Турция. През тая година ний бехме много добре с тютюневата фабрика. Но почнаха да събират запасните войници т.е. мустаафезире опълченци на обучение.
      Около месец априлии се каза вече, че Русия обявила война и почнаха да минават през Карлово редовни войски , пехота  и кавалерия.

       През 1876 година се яви опашата звезда от Север, та това беше предречение за война.

       През месец юний 1877 година руските войски вече бяха минале Дунава и турците почнаха да се съштукуват Ако се не лъжа през и около  юлии месец се чуваше, че русите дошли в Казанлък и в по тези дни почнаха да минават през Карлово много турски войници с офицерите си, които бягаха от Шипка и толкоз бяха уплашени и изгладнели, че някои от тях си продаваха пушките за хлеб, а някои като бегаха, хората им посягаха и им вземаха пушките, а те ги оставят без да се обърне и види кой му зема пушката, а бега. Пушките им бяха солтати, капаклии и мартинки.

       Около 10 юлии 1877 година се чу, че русите овошле в Шипка и много българе отидоха към Калофер да ги видят, отиде и баща ми, и се върна подир 2-3 дена. Също и аз пожелах и баща ми ме пустна та отидох с катърат /мулето/, отидох чак на село Габарево и едва вечерта дойде един руски казак, в селото, препуска с коня си, показва мурафети и пр. Сутринта излезнахме на шосето, гдето додоха около 30-40 души казаци и изчезнаха по направление към Калофер, спряха се край Големото село, всичките турци си предадоха оръжието на русите, а русите на безоръжните българи. От там на Малкото село същото направиха. По пътя казаците се отбиваха на нивята и през купните на ожънатите снопи застрелваха всички турски войници, които беха избегали от Шипченските позиции т.е. много турски войници, които беха избегали от Шипка беха се пръснали по Балкана и по полите.Казаците руси бяха около един ескадрон. Авангарда им беше 7 души. Седемтех души имаше един около 30-35 годишен

казак с голяма кожена шапка, знаеше да говори турски и български.

       Аз с моето муле /катър/ пътувах с авангарда. Като дойдохме при Кулата, която се намира между Малкото село и гр. Калофер, мене русите ми казаха „Братушка иди напред и кажи на братушките калоферци, че ний идеме”, и аз от радост, че ме натовариха с длъжност почнах да дупча повече мулето та по-скоро да стигна в Калофер и го удрях с пищоват си, който беше ми даден от Големото село. Между Калофер и Кулата имаше шарена чешма, от дясно из гьоловете, ми се обади един глас на турски глас:” Дур бе гявур” /Чакай, бе булгар!/и аз както удрях мулето по газът с пищоват си почти настръхнах от уплаха, защото като се обърнах да вида кой ме извика „Дур бе гявур”, видех турски войник. Клекнал на колене и насочил пушката срещу мене , повтори турчина и ми каза на турски:” Хвърли пищова, бе гявур!” И аз пуснах пищова на земята и като потрищан, уплашен, катърът ми върви полекичка, но очите си не отмахам от турския войник и чакам да гръмне, но за щастие не гръмна, аз отминах на около 10-0 крачки и се изгубих от чорта турчин.На около 200 крачки към Калофер видех българи конници, между които беше карловеца Стефан Ив. Козарев /когото обесиха турците подир един месец/ с още десетина души българи с коне. Аз му извиках „Бай Стефане ... скоро тук по-надолу един турски войник щеше да ме убие и ми взема пищоват”. В това време се повърнах назад, та съобщих и на русите казаци за случващото ми се. Турчина вече беше прегазил реката и се хванал за полите на Средна гора. Българите конници вече бяха започнали да преследват турчина, но и аз като се върнах съобщих на русите, които съгледаха турчина и му стреляха и той се спря в една нива в полите на Средна гора. Отидохме всички при турчина, русите го обискираха, намериха в него един бешлик и други дребни монети. Аз се да го бутам за моя любим пищов и след като русите си свършиха обиските, поведоха го да намери и моят пищов, когото беше хвърлил по надолу, когато бегал. Мене ми даде пищовот. Русите ми подариха и пушката му система „Солтат” и там го разсреляха с два патрона и си заминаха за към град Калофер, от дето бяха излезли много мъже, жени и деца да посрещнат русите.

       Влезахме в гр. Карлово и през града на никъде не се спряхме, но излезахме на другия край на града т.е. от южната към Карлово страна.Край града беше убит и пронизан с три куршума поп Пенко. Когато отивал на Калоферския манастир да вземе камбаната да я донесе за посрещане на русите. Русите и всички въоръжени българи се разтичаха по планината, по нивите, по реката „Стражата” и за един ден избиха много турци войници и заловиха 700 души, та ги докараха в Калофер и вечерта с наши българи ги откараха към Шипка, този ден беше събота. Аз този ден едва намерих хляб и сирене у Минко Ваарлията в Калофер.

Сутринта в неделя заедно с други приятели си отидохме в Карлово, но не минахме през турското село Метеризово , понеже ни беше страх , а под селото и си отидох в Карлово благополучно.

       През тази година, особено тютюневата ни фабрика много добре работеше, режеха 7 хавана, от които къеджии /резачи/ помня само дядо Осман ага, който беше потурчен българин от с. Чюкурилно, Карловско и бай Пеньо Иванов Мазникат от гр. Сопот, пр. те ме бяха научили от 9 годишна възраст да пуша тютюн. В склада на фабриката зная, че имахме 3700 оки само суров тютюн, а изработен и обмендирован отделно. Купени бандероли имахме за 5500 гроша. Освен това имахме склад дървен материал, склад брашно, вина, ракии и бакалски стоки.

       Преди около два месеца баща ми купи къщата в Еврейската махала на турчина Ибанян Хасан Кадия Осман ефендинин за 7 000 гроша, но турчинът още си живееше.

       Между 10-15 юли 1877 година ден беше вторник ,русите казаци на брой около 30 души додоха в гр. Карлово, минаха един път през града и се спряха на бивак на полето при Мискинова ливада на изток от града. А началниците им офицери додоха в Околийското управление и кехаята вика всеки турчин да си донесе оръжието.Забележка: Тогава имаше договор между българе и турци, щото ако додат русите, българите да запазят от избиване турците, а ако додат турците, турците да запазят българите. Обаче българите си изпълниха обещанието , само се задоволиха с вземаниа оръжието от турците и то беше руска заповед, разбира се.Най-напред с русите в Конакът /Околийското управление / беше влезал баща ми и казал на същия мюдюрин /околийски началник/”Чян ме чаленяри взан ми окундур”/Камбани ми бият или отдай чест/ .Мюдюринът помръзнат, нищо не му отговорил. Баща ми го вдигнал от стола и поставил карловския гражданин Иванчо Х.Димитров и Ив. Панталонат като управление на новото българско карловско управление и съдалище и пр.

       Преди да додат русите в Карлово от избегалите от Шипченския балкан турски офицери беха спали в нашия хан и то при Държавния писар Баак Ефенди и последния като взел да разледа леворвера им, левелвера гръмва и убил Баак Ефенди, когото като погребаха бяха му запечатали стаята по закона и в касата е имало /90 000/ гроша наши и държавни пари. Карловци царуваха почти от вторник до в понеделник сутринта /6 деня/ На 5 ден събота,  русите пак додоха /понеже във вторникът додоха, обраха турските оръжия и пак си заминаха/ От към град Пловдив бяха тръгнале вече турски войски .Та заедно с руските казаци отидоха баща ми, Христо Митков, Кану Пергов, Яким Тапигаджията, Филио Клисурецат, Цанко Дамгаджията и още неколко души с хубави коне към селата МихалциЧокурлия да се бият с турците, та да ги не пропущат да додат в Карлово. Но русите като видели, че турците са много, оттеглили се за към Калофер през Баня, след тях и баща ми с другите. В неделя почерня под града полето с войска, едни казваха турци са, други руси са и пр. Казаха, че на Марино полския лагер имало /16 000/ руси с шест топа, но и то беше лъжа. Баща ми с другите конници българи не се върнаха, те се очюрдисале, заедно с русите към Калофер-Шипка. В неделя вечерта замръкнахме с българско царство, а в понеделник сутринта/трябва да е било 20 юли Св. Илия/, доде от Сопот Бай Пеньо Мазникът, та ни заведе на Сопот. Майка ми натовари слугинята баба Стана с една торба пари, аз си хвърлих обущата и палтото, обух цървулите си, напълних джебовете на жилетката с пари от чекмеджето и отидохме на Сопот, заедно с нас додоха кумецат Нено Панагюрецът, Кръсто Костов, Ст. Нешов и др. Щом сме излазли ний от Карлово и турците нахлули в Карлово и още от края на града почнале да стрелят и колят невинните българе, макар, че имало договор, един друг да се запазват.

       В този ден турците заклали дядо ми Мильо Иринкин 85 годишен старец, баба ми Вела 75 годишна, леля ми Пенка 40 годишна, вуйчо ми Никола – 40 годишен, чичо Петр – 30 годишен, чичо Анко – 25 годишен, чичо Христо и др. Още сродници на брой 14 человека от нашия джинс/ фамилия/ т.е. от моята кръв. В този ден в Карлово са избити около 2 000 души /старци, мъже, жени и деца /. За запомнювание е , че на баба Вела и отрезале ръцете до рамините и с тях и направили кръст на гърдите и, а пък косата и отрезали и навтигале космите между пръстите, вместо свещи, предполага се убийците да са биле помаци турци, които разбират от християнска религия. Нападателите на Карлово са биле турци, помаци, кърджалии и пр. На този ден са избиле, клале и пр. И по вечеря е имало заповед щото всички турски, еврейски и цигански семейства да се изнесат от града, та българите във вторник, сряда и четвъртък са успели да погребат избитите си хора.В четвъртък през денят пак са се върнали турците и отново почнале да колят, бият българите. Този ден е застигнат чичо ми Петр и е убит от карловския турчин Мехмед Каза Гюллето. Чичо ми е бил в позиция в Еврейските гробища и стрелял с шишането си на турчина, но не успял да го убие, а само го наранил в ухото. Тогава турчина е бил с кон и догдето чичо ми напълни пушката си шишане, турчина го напада и насича.

       Много от карловците този ден беха избегале во Балканя и се спасиха, в Севлиево доде Донка Чичкова Петрова, та тя разправя тези истории, тя беше 4-5 годишна.

       Ний с мама, баба Стана, брат ми Георги 4 год. Милю 1 год.и другите, които бяхме избегали още в понеделник, престоях в град Сопот до през нощта срещу вторник и по сред нощ казаха- „Бегайте, че турците идат”.

       Забележка: През денят в понеделник времето беше ясно, хубаво. В Сопот всички млади, здрави българе беха въоръжени с тогавашните пушки, имаше и част с Мартинки, които бяха вземани от Калофер преди 10-на дена.По край града наредиха кола, които да послужиха за позиции през денят. Хаджи Гьока с други конници сопотненци бяха заловили в реката Сопотница един стар белобрад турчин с кон, родом от с. Карачово, Карловско, който се връщал от Карлово и в дисагите му по и под пояса намерили разни платове, които ги бил ограбил от Карлово. Доведоха го в Сопот и през нощта, когато избегахме от Сопот турчина го убили и пустнале в един нужник. Посред нощ избегахме от Сопот  и през „Трапето” , „Байкова нива” осъмнахме на върхат Стара планина и се спряхме в местност „Леевица”. Майка ми с братя Миля и другите жени беше заминала напред, а аз отидох да търся магарето на което беше натоварен багажат и се возеше брата Георги с Пеньо Мазников. Багажът беше не нашият, а на Мазников, понеже ний от Карлово излезнахме съвсем голи, па и катърът /мулето/, с което аз преди 10-на деня ходих да посрещам русите в Калофер и по нататък не можехме да го огкараме понеже беше пуснат на паша с градските говеда / той остана на турците/.

       Когато търсех магарето бях много изгладнял, та бог да прости имаше една наша сродница баба Нона Каламова, тя ми даде една филия хляб и подир малко слезе от едни скали кумецът Нено, който още от вечерта беше се изгубил и той ми даде от чантата си хляб. Узнахме дирите на мамини и ний по тех, тръгнахме за към Троянски манастир.По Балканят ядохме ягоди, настигнахме и мамини и се установихме в къщата на Бай Дамян, наш познат и бащин приятел, който ни даде отличен подслон, заведе ни , та си натопихме краката в реката, понеже си бяхме подбили. Сутринта отидохме в манастиря. Игуменът, познат на баща ми и той ни даде хубава стая и подслон. Този ден пристигнаха останалите сопотненци и брат ми – четиригодишния Георги и казаха, че едва се отървале. Турците ги застигнале и който не можел да избега ги избили в Балканът.Не мога положително да помня, но мисля, че престояхме в манастирят около 3 деня и тръгнахме за към град Севлиево, гдето беха руските войски. Стигнахме в Севлиево след 2-3 дневно пътувание и се установихме в къщата на Данко Дюлгерина. Севлиевското поле беше пълно с руска войска ,14 дивизия и пр.

В Севлиево стояхме около два месеца и като се превзе град Ловеч, се преместихме там. Догде стояхме в Севлиево, много пъти ставаха тревоги и се чуваха гърмежите на топовете на Шипка, Ловеч.
       В Севлиево се пишеха войници комити, написаха се много карловци между които помня само Христо Нанков и Кръстьо Костов, записа се и на хазяина ни сина му Минко Данков. Същите дни, макар, че бях на 13 години и аз ходих да се запиша, но русинат майор ми каза „Пашол што в матери пизда спат” т.е. да съм се родил по-рано, а сега съм още за при майка си.Подир няколко дни баща ми, който беше се отделил преди 10-15 дни от нас, дойде и аз го помолих да отидем да ме запише. Нему майорът каза:”Нада било 5 лет по-ранше оженит се” т.е. да се е оженил 5 години по-рано, та и аз да съм пораснал за войник. Баща ми постоянно ходеше с казаците по бойните фронтове, по турските села и по малко, по-малко ни снабди с облекло, постелки, завивки и пр.

       Баща ми, когато се отдели от нас в Карлово, ходил до Казанлък, оттам през Калоферския балкан, Ново село, Троянски манастир, намери ни в Севлиево.

       Баща ми, когато доде в Севлиево ми се малко скара, че не съм прибрал 90 000 гроша от касата. В Севлиево престояхме около два месеца, там в реката се удави слугата ни Христо, родом от Сопот.

       От Севлиево заминахме за град Ловеч, след превземането му разбира се. Установихме се в конаците т.е. къщата на Агуш бей. Когато влизахме в Ловеч, по пътищата, долищата още седяха непогребани убитите руси и турци. В Ловеч при четиримесечното ни стояние работехме, носехме да продаваме хляб с белки и орехи с магарето, на руските войски които бяха обсадили град Плевен и от близо гледахме боевете.Баща ми понякога ни придружаваше, а по някога ходеше по фронта с руските казаци по плячка. Продуктите, макар, че бяха много скъпи, но баща ми не ни остави без храни, продукти и пр.Град Плевен се превзе от русите през месец декември и почнаха руските войски да връват вече за към Стара планина., за преминавание Балканят,       Стара планина. Ппрез гр. Ловеч мина Главно Командващия Великия княз Николай Николаевич, през месец декември или ноември. Баща ми сформирова една чета от около /150/ души, все нашенци и с копринено знаме се отправи за към Стара планина – гр. Троян и на Коледа са биле на връх Балканя, заедно с храбрите руски войски. На 3 ден на Коледа руските войски преминаха Балканя и са биле вече в Тракия. Баща ми със своята чета е стигнал в Карлово, баща ми за убитите наши роднини е избил повече от 100 души турци и при това беше взел една турченка мома на име Тайбе, която след 7-8 месеца я кръстихме Мария.Догдето да я кръстят официално на име Мария, баща ми я беше нарекъл така. Тя беше у дома като дъщеря и слугиня. Кръсти я Христо Янкоолу на името на жена си Мария. Когато я кръстихме в църквата „Света Богородица” беше препълнена с публика, почти целия град, защото за първи път Стефан Г. Джапунов кръщава турчинка в българска вяра и това беше на Великден 1879 година. От църквата я доведоха до дома поповете с може 500 души хора, почерпихме ги и си остана Мария, като дъщеря на баща ми.Тя пазеше брата Александър, който беше се родил през месец юлий 1878 г. в купената къща в ул. Керцова от Ибанен Хасан Кади Юсман Ефенди, къщата беше купена преди войната, но се пренесохме да живеем в 1878 год. след войната. А къщата гдето я имахме в ул. Платнарева я продадохме на дядо Трайчо Овчар от с. Войнягово, но живееше по Добруджата, имаше един запис за 3 000 гроша.

       До новокупената ни къща, купихме още две еврейски и един турски двор. Същата година купихме си и дюкян ня Пазарят, гдето търгувахме с кръчмарство и бакалство. Преди да купим дюкянат седяхме в хаджи Хасановия хан и в дюкянат на Генко Цочев. В 1880 година аз бегвах със записат и с хубавия ни сив кон през Троян, уж отидох на 15 август на Троянския манастир да продавам Нане и Кетликови  масла и да купа стока и когато да мина границата на Стара планина, понеже тогава Троян се падаше в Северна и свободна България, а Карлово Автономно княжество / тогава я наричаха Източна Румелия с главен губернатор Алеко паша/Богориди/, християнин, родом от град Котел, но роден, пораснал, възпитан в Турция, а България с княз Александър Батенберг, родом католик, но на служба в освободителната войска е бил в храбрата руска армия. Пр. за да не плащам мито на границата бях вързал шишетата с маслата на заднята лука в тилките на коня и като съм бегвал от митничарите, по-хубавото шише /Нането/, изпаднало. Отидох на Троянския манастир, но нито продавах, нито вълна купувах, а се отправих право за Севлиево, Търново, през Тузлука, Шумен, Добрич и намерих дядо Трайчо в Орманджик / в Делиорманско/ и му казах, че баща ми е проводил да прибера 3000 гроша, че ни трябвале уж. А пък аз мислех да взема 3 000 гроша, да отида във Варна, да продам конят и да замина в Русия, да се уча в Тулското училище. Обаче дядо Трайчо ми отказа и аз се върнах в Добрич, гдето намерих Методи Х.Станчов, наш братовчед / на баща ми /, който имаше публичен дом, намерих и други наши карловци.Спомогнаха ми да продам малко от Кетликовото масло , колкото за харчлък и се отправих пак назад за в Карлово.При излизането ми от Добрич /Хаджиолу пазарджик/ съм сбъркал пътя, който ме отведе в една гора и пътят се загуби.В гората на едно място намерих няколко дърваре турци, които поздравих и те ме опътиха по едно дере и слезох в селото Кара Агач, гдето на отиване бях спал. Кандисах на хана, със себе си носех револвер, часовник и Дядо Трайчо ми беше дал да носа в Карлово 2 пити кашкавал и сирене, обаче като съм легнал на двора през нощта кучетата изели половината кашкавал и сирене и дисагите, в които беше ,беха ми и под главата вместо възглавница, изедени и на дисагите половината пр.Престави си като се събудих, какво ми беше. Извиках ханджията, който беше християнин гагавузин, говорихме на турски език и като направих бележка, почна да се извинява и пр., но какво извинение, когато вече дисагите, кашкавала и сиренето на половина, а пък дядо Трайчо далеч остана да искам друго.

       Позакърпихме дисагите с останалите кашкавал, сирене и накарах ханджията да държи зенхията да се кача /коня си вече бях оседлал/ и същевременно го питам, колко разноски съм направил, да му плата. Отговори ми 31/2 гроша. Аз имах един хубав биволски пишлок/гърбач/, започнах и го набих хубаво вместо 3 1/2 гроша, кашкавал и сирене. Забележка този ден в Хамат, селото нямаше никакви хора.

       Още там пуснах коня галоп и вси със страх да не би да ме настигне някоя потеря и със страх в с. Ечатлия и като се кашандиса /изпика/ конят ми, рекох си: „Ох, Боже спасен съм вече” /понеже мислех да не съм го прекарал в беганието ми/. Вечерта стигнах в град Шумен, преспах и от там Осман пазар, Велико Търново, Габрово, Шипка, Калофер. В Карлово стигнах в часът около 4 по турски и сегашно 11. Като изтропах бащината порта след 25 дневно скитание, представи си какво ми е било и се чудех как да лъжа.Конят ми вече беше капнал от умора.Нейсе лъгах, струвах и то се премина. Незабелязано аз пак оставих записа за 3 000 гроша в зеления бащин сандък, когото бях откраднал преди да 25-30 деня/баща ми имаше в мене голяма надежда и доверие/.

      През 1881  година сестрата Мария я сгодихме и за тогавашния барабанщик в Карловската 4 пещерска пехотна дружина Юрдан Христов Фундов, родом от Т. Пазарджик и си живяха у дома като преведен зет. Същата година и аз поисках да се женя и понеже не ми позволяваха, понеже съм бил млад още, аз заедно с чичо ми Димитър /Митко/ Джапуната, заминах за Букурещ /Романия/.Установихме се в захарната фабрика в с. Кити, мене ме услови чичо ми по 3 наполеона месечно, но не можах да трая повече от 20 деня, понеже ми домиляха родители и любовницата Неда Тахчиева, навих и чичо ме освободи и съпроводи да си дода в Карлово и през Букурещ, Гюргево, по Дунава излезах в град Свищов, гдето отидох на гуляй и си залових една женска болест, та страдах около шест месеца. Парите си бех свършил, та бях останал само с един руски цванец /катик/три гроша. Аз носех дисаги, едно чердже и от Свищов купих един шаран да нося в Карлово армаган. По пътя настигнах кираджии троянци с коне, които ми обещаваха, че освен ще ми носят дисагите, но ще ме и водят. Стигнахме вечерта на Радимеушкото поле и на полето спахме, за мое щастие през нощта се изгуби един кон, аз видях, че нещо мога да се носа и пр. И макар от Хаджинец до гр. Ловеч е 15 часа път, нарамих си дисагите, черджето и вечерта късно пристигнах в Ловеч. Установих се в Ганковия хан, в една стая над реката Осъм и до толкова бях уморен, че не можех да си изям заръчаната печена агнешка глава и просто навирих краката нагоре и съм заспал. През нощта се събудих, изедох главата, изпих половин кило вино и пак заспах.Сутринта ме пита ханджията бай Ганко/познат/ къде ми е конят, аз го излъгах, че съм го продал в Севлиево. Забележка: Аз никак не му казвах, че съм ходил в Румъния, а както по-рано по търговия Габрово, Севлиево. и пр. Даже не му платих и направените разноски, уж, че не съм имал дребни пари Сутринта нарамих дисагите и тръгнах към гр. Троян пак Апостолски, преминах през гр. Троян и стигнах на Дядовите Балеви колиби. Сутринта си нарамих дисагите и тръгнах за към Карлово.На беклемето на Румелийската граница застигнах Васил Банков от Карлово, че беше дохождал при брата си Христо Банков, стражар. Той ми носи дисагите и черджето до Карлово.Стигнахме до Карлово вечерта късно. Аз ме беше срам да тропам на портата, но се престраших, влезох си дома, целувах на родителите си ръка и се свърши работата./сутринта ме беше срам да отида на дюкяна, даже да излеза и на улицата/.На втория ден отидох на дюкяна, отворих, дойде покойния калеко Стайко и почна да ме подиграва и да иска армаган от Влашко, но аз си мигах от срам, това беше, защото бях послобеднял  да бегам от Карлово, както беше случаят и отиването ми в Добруджа миналата година.

       През 1882 и 83 година стоях мирен, но все настоявах, ако не ме женат, то поне да ме сгодят  за Нечя Т. Тахчиева. През 1881 година, беха се събрале карловските и сопотските жени вдовици, та разпръснаха Европейската прежда по орехите и по полето между Карлово и Сопот, на сопотчанина Илия Мангеров, защото им отнел работата за предение вълна за гайтан. Дойде от Пловдив кавалерия, та ги изловиха и арестуваха.

       В 1884 година дойде от Пловдив наборната комисия да прегледа новобранци 8 –набор и аз понеже вече бях сърдит, че не искат да ме сгодят за любезната Неда Тахчиева и макар, че баща ми беше наредил чрез тогавашния околийски началник Богдан Бакалов, д-р Михайловски и майор Якобсон да ме искарат слаб и освободят от военна тегоба, аз се явих пред комисията и казах на доктора да си каже правото - болен или годен.  Доктора си каза, че съм годен за войник, тогава гледаха и съгражданите ни Ив. Митов и Лазар Радев, всички първи синове на родителите ни и вече удобрени. Накараха ги да отидем охотници в Пловдив и след няколко седмици, макар против волята на родителите ни напуснахме Карлово и отидохме в Пловдив да се запишем охотници. Явихме се в І Пловдивска дружина, на която беше командир Майор Якобсон,но не ни приеха, че сме биле временни, но трябвало да се явим през месец октомврий, а не както сега юний. Ний се приготвихме да заминеме за София в Северна България, барем български войници, а не автономни. Вечерта в гостилницата се обади уволнения от учебния ескадрон калоферец Ковачев и ни каза –абе идете в учебния ескадрон, там ще ви приемат, бе Джапун, ти постъпи в кавалерията, че си за там способен.И ний бай Ганьовци, сутринта си приготвихме заявленията и право в щаба на учебния батальон. Командир беше майор Филов, родом Калоферец, карловски зет и като ни попита в кои части желаете /защото учебния батальон се състоеше от следующите части – учебний ескадрон, учебната полубатарея, учебната сапьорна рота, учебната майсторска, 1-ва и 2-ра учебни роти /пехотни/ Аз пожелах и ме зачислиха в кавалерията учебний ескадрон, а другарите в пехотните учебни роти. Това беше на 9 юни 1884 година.

       Разделихме се вече с другарите. Нашият ескадрон беше на паша в с. Демирджи кьой Пловдивско и там ме заведоха, но както е известно кавалерийските войници са изложени на големи нечистотии, тегоби и пр. Мене ме зачислиха във ІІ взвод и на храна при косачитеТотю Николов и  Динко Желев от Новозагорските села, селянчета неумити, откак са се родили,мръсни до безобразие, а аз чист, облечен. Бяха наготвилиза целия ескадрон зелен фасул, но хем от простия, хем без масло, и аз като погледнах с какви другари съм седнал да ям, понеже на единия косата от болест беше капала, а на другия очите изхвръкнале и неумити /понеже формата на ескадрона на глед беше много хубава, а в казармата да те е гнус да гледаш другари/. Там си купувах хамсия-риба и пр., прекарах , но се разболях и ади в Околодока /болницата/. При мен додоха карловците войници от пехотните части да ме заобиколат, а аз гладен. В болницата не даваха достатъчно храна, заръчах им да ми донесат варени царевици и ми донесоха. Сутринта мина доктора и ни попита, който е оздравел, нека доде в канцеларията и си получи билета за в частта.Я пък аз се считах вече за оздравел, понеже от 10 дневното стояние в болницата ми беше омръзнало. Но нали вечерта се бях наял с царевица, таман се изправих пред доктора за билета, стана ми лошо и повърнах всичко, каквото бех ял. Тогава доктора ме изконфузи и изпъди пак за в болните. Пита ме , даже разследваха кой ми е донесъл царевици, но аз не казах кой, а казвах, че съм си ги купил от продавачи като минавале покрай болницата. След около 10 деня, оздравех, освободиха ме и си отидох в ескадрона, до края на 1884 година боледувах, но се лекувах с бабишки лекарства и пр.

       В 1885 година за Великден ми дадоха отпуска, та си ходих в Карлово. 

Забележка: Понеже бащи ми беше сърдит не ми пращаше никакви пари за харчене, само майка ми ми пращаше понякога заедно с други армагани.

       Сестрата Мария беше женена за Юрдан, който него време беше конен стражар. Когато си отидох в Карлово пак правих постъпки за годеж, но пак без благоприятен резултат. Отидох си в Пловдив, през него лето имаше в Тракия на много места избори, разбойници и пр., та ескадрона беше все в командировка, а аз бях в Пловдив, понеже бех вече писар на ескадрона.Като писар на 8 януари 1885 год. бех наказан от ескадронният командир  капитан Н. Дубовски, московец, строг , но спроведлив, но после като узна, че аз не съм виновен в сметките, отмени наказанието ми и почна да ме учи, и в едно късо време станах отличен писар.

       На 5 септември 1885 г. една вечер се събраха в нашата канцелария баталйонния и всички други командири от Пловдивския гарнизон и посред нощ свириха тревога и ескадрона веднага оседлаха и в галоп заминаха. Сутринта се обяви Съединението Северна и Южна България. Нашият ескадрон отишъл в с. Голямо Конаре, вземали учителката , която довели в Пловдив, влезла в двореца, обезоръжила войската и свали знамето и в една купе файтон беше, откарала тогавашния генерал-губернатор Гаврил Кръстевич паша, родом от гр. Котел, но турски поданик и паша, който преди две години замени Алеко паша. Отведоха го на гарата и на железницата право на Хабибчево и го предале на турската власт, като обявили, че не признаваме никакъв турски губернатор паша и пр.

       На 6 септември се обяви мобилизацията, свикаха запасните, събраха доброволни и се отправиха за турската граница. Нашият батальон заедно с полубатареята – 4 четири топа, останале от русите, заминахме за Хабибчево, през Хасково, Харманли. Подир около 10 дена дойде на границата княз Александър Батенберг, с войски и подир няколко деня 2-и конен полк, доде та ни смени, а ний тръгнахме за Ямболски отряд и се установихме в Каваклийската околия в селата Ракево, Новосел, Герделия и Кавакли по 1 взвод.

       Пропуснах да кажа, че ескадронният ни командир капитан Н. Дубовски по заповед на Руския император ни напусна и предаде на поручик Н. Никушев, това беше в гр. Харманли, ако се не лъжа на 9 септември 1885 год.

       Кагато да замине ескадронният ни командир Николай Иванович Дубовски, събра ни всички долни чинове и ни държа следующата реч, Молодци, каквото да ви съветвам, да ме слушате и запомните. Вий българите обичате повечко да пийнувате, но ето какво да правите след моето заминаване.Когато пътувате, като се спрете някъде, най-напред гледайте да нахраните коня се, защото конят ти като е сит бива силен и здрав, може да намериш с него храна, както за себе си, така и за него. А инак ако се спреш някъде и сам си хапнеш, пийнеш/повечко пийнеш/ ще забравиш коня си и той днес уморен , гладен , утре, в други ден , ще изпаднеи като отслабне, не ще може да ходи, ще останете и ти и той гладни. Даде си сбогом и си замина за в Русия.

       Командир на ескадронът остана поручик Поп Никушев, Наум, родом от гр. Битоля, с офицери поруч. Т. Искров, родом от град Копривщица, поручик Бобеков от Панагюрище, подпоручик Карадимов от Клисура и подпоручик Новелич, хърватин, прикомандирован у нас от Пловдивската подвижна жандармерия, заедно с около 50 души жандарми за допълвение ескадрона. Новелич го обесиха в гр. Пловдив на 1897 година по аферата Анна Симон.

       С новият командир Никушев тръгнахме за Ямболския отряд, още на първия бивак напуснаха ескадрона и отиваха по селата, по квартири, по къщите, като предварително пращаха кварториери. А когато беше Дубовски всички спяха на бивака при ескадрона и конете.

       Както казах по горе, нашият взвод беше в с. Ракево Каваклийско, пръснати по къщите. Мен се случи, та бех в къщата на Димитър Йовчов Павлов, вдовец. Там имаше една дъщеря на име Кера, аз като ерген тя харесала и чух от другарите, че искала да я сгоди, и баща й като големец в селото, щял да ме направи писар т.е. да заместа старозагорчанина Стефан, който получаваше 150 лири турски и от всяка къща храна под ред. Аз ходих в Кавакли по командировска, купих едни обици за 60 пари, за 1 грош бели стафиди, додох в селото у тя дома си и ги дадох на Кера, като се считах вече сгоден. Аз не отивах вече да търся казионна чорба /ядение/, и понеже от тук ми беше млякото, кокошките и пр. В това село стояхме около един месеци ни вдигнаха за към Сърбия.В това село войника Колю Иванов уби, застреля войника Динко Костов за любовни работи.Сборният пункт ни беше в гр Каваклий, верхом вървяхме до гарата Търново Сеймен и ни качиха на железницата до Саранбей / тогава от Саранбей насам нямаше железница/. На Саранбей слезехме, , оседлахме си конете и излезнахме за към София през Ихтиман, Вакарел.Днешната Александровска болница беше в София Девическата гимназия.Срещу Градския съвет, на ул. „Гурко” беше ранен и на лечение карловецът юнкер Георги Дачов Загорски, но понеже му беше легка раната, замина си пак на фронта и го убиха на 15 ноември при Пирот. В боят при Сливница бяха убити карловците подпоручик Никола Янев и фелдфебеля Матю Оризарев. Нашият ескадрон заминахме от София на 9 ноември , през Сливница към Пирот. В с. Смиловци сърбите бяха обезчестили дъщерята на един поп, даже цела рота се биле изредили, вследствие на което умряла, та и сварихме погребението. Сърбите бяха избегале от там през Тропопинци и др. села. Вечерта спахме в с. Одоровци. Сутринта се опътихме и влезохме в едно голямо шосе , називаемо „Клисурата”. И на върхат пехотната музика засвири „Шуми Марица” на общо настъпление. А нашият ескадрон си отиваше Агаля, Агаля след пехотата. Като се наведохме надолу видяхме реката Нишава и един полк сърби пехота газат и бегат.

       Началник отряда беше майор Гуджев с щаба си, като ни виде извика Никушев „Мама ти да еба, аз мислу, че си отпред, а ти с най-храбрия ескадрон отзад.Забележка: /Планът е бил щото нашият ескадрон да се спеши и да заеми отсрещните височини, та бягащият през реката „Нишава” сръбски полк да остане в плен,но Никушев, кой знае, от страх ли, от незнание ли останал назад. Тогава Гуджев му извика пак – „Никушев вагабонт, сукин син! Ах, какво стори! Арестуван си и му свалиха саблята, револверът и отредиха два кавалериста от ескадрона и остана след щаба на отряда/такъв редът/.Майор Гуджев повика тогава най-старший офицер Искрова : На тебе поверявам учебния ескадрон и като копривщенец от града на Любен Каравелов  да въздигнеш името, както на ескадрона, така и като тракийци да се отличим.

       Поручик Искров поведе ескадрона и минахме през с. Крапец, гдето селяните с бели флагове ни посрещнаха и беха изнесли пукала с вино, хляб, сланина и пр., но никой от войниците невземахме, понеже имаше заповед да не би да ни изтровят. Минахме през село Крапец и в с. Извор също. Това беше около часа 5 после обед, но понеже бехме взели преднина около два часа пред нашата пехота , то се спряхме между две големи могили ,близо до града Пирот.Сръбските топове ни осетиха, че сме малко и ни зачестиха със своите гърмежи, но гранатите им не може да закачат никого от нас, а се заораваха в лозята и даже не можеха да се пръскат, заход слънце беше. Командир ескадрона пор. Искров виде, че ако замръкнем по-лошо, та извика: „Слушайте момчета и внимавайте в командата ми, да не би напразно да пострадаме! С права по едному, на сто шагов дистанци, в атака към с. Извор марш, Арш!” И ний всички изпълнихме заповедта и даде Господ сръбските гранати никого не закачиха, привсичко, че този ден аз бях дежурен и най-отзад вървях и най-близо до мен падаха гранатите, но слава на Бога.

       Додохме до селото Извор, едни по къщи, други по нивята, догде пристигне нашата рота и артилерия мръкна се, ний се пръснахме из брезните на царевичината, в това време звездите падаха по цялото небе, почти цяла нощ. Не мога да определя кое е било време, защото отвсякъде гърмяха , пушки , топове, по цялото Пиротско поле. Ний бяхме седнали в една брезна трима души и си държим конете, на които мущуците бяха в устата, но те клети добитъци,така гризат стълбовете на обраната царевица.
       В това време чух по надоле един тих глас, че се пита за моето име. Аз оставих кобилата, която яздех на име Анна и се впуснах да видя кой ме тръси.И с очудване видях ранения пехотен юнкер, карловеца Георги Дачев Загорски, който ми поиска хляб и цигара. Аз му дадох сухар, който ни беше раздаден в гр. Каваклий, останал от русите в 1878 год. Той сиромахът го изяде като топъл симид, наведохме се в брезната, та изпушихме по една цигара, цалунахме се и се разделихме. Сутринта на дясно от град Пирот го убиха с граната, когато с гола сабля се е нахвърлил на сръбската позиция.
       Забравих да кажа, че днес беше 14 ноември, по Пиротското равно поле имаше много лозя и хората в самите лозя си направили къщи и изби за вино, но ний като нямахме средлета, та да си пробием и наточим вино, с пушките гръмнем по един патрон, бъчвата пусне, ний се наведем, напием и си заминем, като я затиснем с някоя шумка.

         През нощта старшият подофицер Петра Иванов, като отивал с едно отделение наши войници по разезда е гръмнат залп и от конете беха паднале войниците Илия Димитров и Атанас Димитров, и които ги мислехме, че са убити, понеже конете им си додоха в ескадрона. Обаче сутринта 15 ноември видехме Илия умрел, а Атанас го нема никакъв, но по вечера около 5 часа, когато влизахме в града Пирот, Атанас излизаше от една къща, с всичкото си оръжие, само гологлав, без шапка, който каза, че вечерта като гръмнале сърбите, от страх паднал от коня си, но като се свестил, усетил се, че е жив и тръгнал да си доде за в ескадрона. Обаче вместо в ескадрона- в града, който още беше в сръбски ръце и се скрил в една къща, благородни хора и го запазили, без да го предадат на сърбите.15 ноември – целият ден беше времето хубаво, по цялата страна гърмяха залпове топове и пр. Боеве ужасни, но нашите офицери бяха малко, понеже, които бяха руси, императорът си ги повика, а останалите наши – убити, ранени и пр.Ний бяхме на шосето срещу Пирот. Командирът ни извика всички унтер-офицери и ни каза:”Слушайте момчета, Пирот вече е наполовината паднал, но има още една голяма сила в Лявата страна. За това пращам Ви по цепта на пехотата, не да командувате, а просто да насърчавате пехотата и да им казвате да се държат и вървят по лабарод на ляво.”

       Ний се пръснахме и аз като отивах по линията с кобилката си, газех ранени, умрели, не само българе, но и сърби.

       В гъсталакът при туладжийниците чух един глас, че изговори:”Ебем ти Отцу бугарешски и гръмна, но куршувът мина покрай лявото ми ухо без да ме закачи, и аз както държах пушката в коленете си / Система „Бердана”, кавалерийска карабина, руска/ гръмнах му и после извадих шашката си драгунска и го насякох на парчета. Този сърбин беше паднал по-рано ранен, а вместо да ми се примоли, да го придам на санитарите за лекувание, той ме напсува и стреля. За това и аз го насякох на късове. Слезох от кобилата си и като го претърсих в коланът му, в един кемер намерих 17 наполеона и в раницата една кисия със стари сребърни ягки пари, турски, които в турско време вървяха по една пара. Взех и тех, качих се на кобилатата си и заминах.

Забележка: Наполеоните ги похарчих в София, когато се върнах, а по едната пара ги занесох в Карлово, та давах армаган, който ми речеше „Добре дошъл” и Гечмиш ола”. 

       Часът беше около 5, влезохме в Пирот и се спряхме в един голям хан. Имаше близо тютюнева фабрика, награбихме се с хубаво нарязан тютюн, виното беше 15 пари оката, след 24 часа стана 3,5 гроша оката. През нощта ударихме по плячка, разбивахме дюкяни, грабихме разни вещи и пр., продавахме на ханджията бай Станчо един топ плат, чюхи, хасета, басми и пр. по един лев /динар/. Той напълни избата си с платове само от нашия ескадрон.

       Сутринта заминахме отвъд Пирот, близо до ТемскоЧервена река в с. Сопот. Там една стара жена ни беше предала на сърбите, че сме биле малко т.е. само нашия ескадрон, та да ни заловят, но друга жена дойде та ни съобщи и ний се оттеглихме назад в една горичка.След два деня сърбите поискаха примирие и дойде един парламентор с връзани очи в Пирот за водене преговори за мир, което и стана. След няколко деня почнаха войските и ний да се връщаме за София. Навръщание ний минахме не много близо до Цариброд, през брезнишките села Чорул, Чоковезер, Ярловци. Първият сняг ни навале в с. Смърдан, Пиротско, в с. Чорул аз залюбих хазяйката си  мома Совета Дедова Герцева, и уж обещаваше да доде с мен , па отказа. Наши другари в него село беха крале кошери с мед, та от тех един , а именно Васил Джевизов родом от Търново Сеймен си носи седлото с всичкия виук /багаж/ на гръб, а коня си водеше до Ярловци.

       Стигнахме до с. Гормазово /сега Божурище/, пристигнахме и чакахме. На сутринта мина княз Батенберги, поздрави всички войски и влезе пръв като победител в София, и ний т.е. всичките войски се проточихме и влезохме в София.

       Забел. Пропуснах да кажа , че командиря ни Никушев беше произведен в чин ротмистър и във време боят беше арестуван, го пуснаха на 15 ноември вечерта в Пирот и след 2-3 деня беше награден с орден . Аз казах на вахмистъра Димо Иванов и той се зачуди, защото във време боят ескадрона го командваше Искров, а не Никушев, тогава се изпокараха двамата офицери, бивши и настоящи командири и да им замажат очите дадоха и на Искров орден.В ескадрона се носеха и други 7ордена за долните чинове, от които аз успях да се снабдя с един, макар, че не бях го заслужил.

       Ако се не лъжа, в началото на декември всички се върнахме в София, церемониално минахме по край Двореца на княз Ал. Батенберг на поздрави.

      Нашият ескадрон се настанихме по ханищата при джамията  в София, нашият взвод ІІ беше във Влаисовия хан. Една вечер с едно хубаво реквизиционно конче отидох да препиша приказат по конната бригада и на железните пармаклеци бях го вързал, а аз догдето бях в канцеларията бяха ми го откраднали и до днес го няма. Канцеларията на конната бригада беше близо до до към „Корубаллар” . От хана ми бяха един път откраднале и пушката, но я намерих, продадена от другарите на Бит пазар за два лева.

      Ако се не лъжа, през месец януари беше 1886 год. ни заведоха на квартира в казармите на І конен полк и там от нашия ескадрон и събрани запасни войници кавалеристи се сформира 3-конен полк. Аз бях кайтинармус, та много пари ми минваха през ръцете, но ги гуляях. 

       През месец февруари, ако се не лъжа, от полка пратиха в Пловдив квартириери да приготвят казармите, че ще си ходиме.Обаче тя заповед се отмени, та и кквартириерите се върнаха. Между квартириерите беше и другаря ни карловец Лазар Ладев, който испросил командира на квартириерите, да не си доожда направо от Пловдив за София, а да мине през Карлово, и той като се обадил на родителите ми, майка ми му дала писмо и в писмото един истрит руски франк, да ми го донесе за харчлък /тя мислила, че си немам парички/.Когато беше пристигнал от Карлово Лазар Ладев, вързал си коня в казармата и доде да ни намери в шянтана „Цариград”. Таман се бехме разгуляли. Аз като го видех му казах /офош гефелдифин/ т.е. добре дошъл/ Ний всички си говорехме тогава на фтически език и то на турски/.

       Като отворих пратеното писмо видех в него и един франк.Прочетох писмото и прочетох, че майка ми ми пишемного здраве от Неча /любовницата ми /.Аз го попитах виде ли Неда Тахчиева, отговори ми „Страшно парче” т.е. хубава и аз още сутринта отидох, купих един пендар с дата 1886 г. за 55 лева и десет рубиета, две кърпи, а имах едно шалче, което го бях донесъл от Пирот. Всички тези ги проводих в Карлово до майка ми с Васил Кюмюрджията, карловец, който беше дошъл тогава с колата си през Козница. От проводените неща, писах на майка ми, щото шалът и една от кърпите да даде на бъдещата ми жена, а сега само любовница Неда Тахчиева, обаче последната не приела, та им ги дадох чак на месец априлий, когато аз си отивах, та се сгодих официално.

       Както казах по горе нашия ескадрон /учебния ескадрон от учебний батальон на Источно румелийската милиция/ след войната със Сърбия стана 3 конен полк.

       На 25 март целия полк тръгнахмеот София за Пловдив и гдето пловдивчани ни посрещнаха радушно, защото на 6 септември 1885 г. ни изпратиха ескадрон, а сега след 7 месеца ни посрещат полк..

       Формата на учебен ескадрон беше руско-драгунска, с високи кожени калпаци, на дясната страна синьо сукно, на панталоните ни широки сини лампази, а формата  на 3 конен полк, руска гусарска форма, фуражки без козирки и и с жълти кантове, каквато е сега формата на 3 конен полк, а пък за спомен си я има фототографиран.

       Великден беше тогава през месец априлий, та зех отпуск и си отидох в Карлово, и щом си отидох поисках да се сгода на Либето, което четири години аз него и то мене чакаше. Макар, че бяха я искале много карловски ергени и пр., но тя мене чакаше.Тъкмо на 16 априли се сгодихме официално, и то с условие, че ще се уволна от войската, тъй като аз бях дал задължение да остана на втора служба. Отидох си в Пловдив, сварих, че бях произведен от млад в старши ун. офицер, обаче лягах, молих, плаках и пр. Отмениха заповедта и ме уволниха на 9 юни 1886 г. / този ден, когато бях постъпил преди две години/.   
       Отидох си в Карлово и се установих в дюкяна при баща си, но какво сварих – нито пари, нито стока в дюкянат. Хайрлията ми брат Георги, не бил човек да завърти дюкянат. Аз тогава помолих ротмистър Никушев, който с мое знание беше откраднал бая левове от разни неща и времена през 7 месечното ни пътувание във войната и ми даде 500 лева, та купих стока от Пловдив и напълних дюкяна горе-доле. През лятото търгувах, но не се стърпявах, нали бях вече пусти годеник. На 8 септември отидох с волската кола на Калоферския манастир, та продавахме стока с годеницата. На 2 ноември 1886 година се венчахме, свадбата ни беше с голяма церемония. Само едни неприятности имахче, че родителите на годеницата ми искаха да дам един връв жълтици, а не само пендарят с 10 рубета. Само ме защитаваше леля Стояна, която казваше „Васил е млад, ще спечели и ще и купи”.

       На 8 септември /Ден „Св. Богородица”/ се роди син ми Стефан. Аз бях на Калоферския манастир, та когато си идех ми взема мюждето сегашния капитан Михаил Бакърджиев.

       През 1887 година търгувах, но нямаше работа, та на 8 април 1888 година се откри ваканция за старши стражар в Карасерлийский участък, Карловско и аз постъпих конен полицейски старши стражар на 8 април. Уволнили бяха Георги Лазаров. Отидох направо в с. Карасерий и приех участъка от Мл. конен стражар Трифон Георгиев. Участъкът беше в къщата на Тошо Георгиев в с. Кара  Серми. Аз облякох най-напред кавалерийския си мундир, а шапка от кумецът Христо Атанасов, кон от калеко Хр. Захариев. Подир около един месец взех от баща ми 2 лири, от Лазар Стайков 2 лири и от Велко Дайков 2 лири, та си купих кон и го изплатих на хората, голяма икономия правех, та скоро изплатих коня и бяха ми артисали 20 турски лири, и бях купил на жена си още 90 рубета, та да и се изпълни желанието, че когато се женехме, имаше сръдня за връва жълтици. През 1888 и 89 година върлуваше разбойника Яко войвода. С още няколко полицаи, та и аз се малко отличих по преследването му, за което бях похвален с приказ от министъра на Вътр. Работи.

       В 1889 година по добрата воля и препоръка на Мустафа Молла Мустафов от с. Борита, Троянско, купих всичкия имот на Ханджи Али от с. Рахмалари и то на почека да дължа на Молла Мустафова, и то 5 години. Обаче продадох част от имота и се наплатих още същата година и ми остана печалба Гюлат Султан  бунер – къщата, градината и 15 уврата ливади и едно лозе, които след три години като им вземах дохода и ги продадох за 150 лири. Пропуснах да кажа, че всичкия имот в началото бях купил за 125 лири.

      Останале беха да дължа на Мустафата 5 лири, но той ги подари на сина ми Стефана, от признателност, че 125 лири трябваше да му ги изплата за 5 години, а аз му ги платих за 2 години, тъй щото от този имот спечелих 150 лири, и благославям Мустафа Молла Мустафов и Ханджи Али. През 1890 година заловиха Яко войвода в Цариград, а аз от останалите му другаре Мехмед Чернев, та го закарахме в Тетевен и на 15 август 89 год. ги обесиха.

        В 1891 година купих от баща си предния двор/който стана къща, която я притежава сега Павли Пулев в Карлово за 750 лева/. През 1894 год. направих къща в Карлово с помощта на покойния батю Ников П. Райков и сега живия Христо Джепрев. Майстор беше Андрея Дебърчанина.

        От 1888 до 1894 год. аз плащах на баща си, за жена си и сина ми по една лира месечно и всеки петък като си отидех от селата донесех по едни дисаги продукти и пр. Освен това и дървата докараха от участъка. Най много ми спомагаше Юсеин Ходжа Ефенди и жена му Фатма от с. Текия. На Фатма виках леля /Тийде/.

       В 1890 година аз по партизанство бях преместен в с. Чаталаре, Руйчоска околия, гдето отидох от 8 декември 1890 до 15 февруари 1891` г. и пак ме върнаха в Карлово..

       По обрук, същата година ходихме на поклонение на Свети Иван Рилски, заедно с жена ми, сина ми, майка, баба и пр. В 1894 година правихме къщата и се пренесохме да живеем в наша си къща. През тези години аз служих и по другите участъци  на Карловската околия.

       В 1894 година падна от власт правителството на Стефан Стамболов на 18 май. Додоха на власт Д.р Константин Стоилов с Д-р Радославов, но не можаха да се сговорят, а през месец септември същата година се разделиха и остана сам Д-р К. Стоилов, който образува съществуващата днес Народна партия.

       В 1896 година по ходотайството на карловеца Никола Ив. Козарев аз бях повишен и командирован в София за помощник пол.пристав. Това беше на 15 декември 1896 г. Додох в София и почнах работа във ІІ пол. участък. Пристав беше Иван Ст. Юруков, който много ме ненавиждаше. В 1897 година, месец май си ходих в отпуск в Карлово, та доведох децата си. През май имаше в София голямо наводнение.

       През юлий месец 1897 г. се изпокарахме с градоначалника Славков, та ме премести от 2 в 3 участък и карах до 18 януари 1899 год. Все в чин помощник пристав. Не можех да прогресирам, защото не правех пезевенклик на големците.

       На 25 юни 1898 г. ходих по обрук на Св. Гора, минах през Сърбия и Македония, от Солун с параход „Куруджи” до Светогорското пристанище”Дафина” за 12 часа от Солун, другари имах бошнаци и македонци. При пътуването ми бая зор виждах, но Бог ме пази. На Дафина заедно с македонците, с които сме фотографиране, условихме едно муле за бела меджедия и ни носи багажа до Светогорския град Карея. Установихме се в Зографския метох, това беше на ден Петровден 1898 год., гдето престояхме и аз се изповядах при Отец Натанаил / и него го имам на портрет/.Сутринта на Св. Павел ни дадоха по едно муле, качихме се и отидохме на манастира Св. Георги Зографски, сварихме църквата още не пустнала и аз се пречестих.

       Игуменът е Дядо Григория, родом от Троянските села с още около 200 души калугери, които на една трапеза обядват и вечерят /общежитие/. Този манастир е исторически, има много интересни неща. Пристигнахме вечерта и на следующия ден заминахме за манастира Хилендар. Сърбите го владеят, но от 106 калугера имаше само 4 души сърби, а другите българе. През преди една година беше дохождал сръбски крал Александър и пред главния вход посадил една маслина и 1 секвоя. За това калугерите почти се посърбили, при това асля и българското правителство не помислювало за тех, но аз се явих при един стар калугер на име дядо Паисий, родом копривщенец, бивш изповедник в гр. Вратца, когато революционера Хр. Ботев е минал Дунава и чрез него изкорених посадените от крал Александър маслина и секвоя. Този манастир е исторически и има много чудесни работи. От там заминахме за манастира „Вознесение Пантократор”. Владеят го гърци, от там за водопад „Св. Богородица”. Владеят го гърците, той е голям манастир, разкошен, украсен богат, с много чудесни работи, край морето и има една свещ, която 500 години, все гори. От там до манастира скит „Св. Богородица”, владеят го 25 българе калугери, между които намерих един сопотненец.

       От там на манастира „Св. Пророк Илия”. Владеят го русите. Там бяхме много радушно посрещнати. От там заминахме за Карея, гдето дядо Натанаил ме представи на каймаканина /паша/, един дебел турчин. Тук вече си останаха македонците, а аз придружен само от отче Андрей светогорски монах/калугер/, минах през гръцкия манастир „Санти Просос” и отидохме на руския манастир „Св. Великомученик Пантилиман”, направен докрай самото Бяло море, с хубава църква, стаи, калугери около 2 000 души, най-големи камбани, с два манастирски парахода, на които и аз като се разделих с отче Андрей, с един от манастирските параходи отпътувах за пристанището Дафина.

       В Света гора са много манастирите, но аз не можах да заобиколя повече, понеже отпуската ми беше само 15 деня.

       Забележка: Аз бях в него време помощник полицейски пристав в ІІІ участък в София. С парахода Нахимов Одеса отпътувах през Чинак кале Дарданели за Цариград, гдето стигнахме след две денонощия. Параходът беше пълен с руси поклоници и българе пътници от Солун и другаде.
       В Цариград слезохме на „Галата” /пристанището/ и по немание на кола пазарихме един хамалин за 1/2 меджидие и ни занесе багажа до хотел „Де Пари” в квартала „Беолу” /”Пера”/. Аз си намерих другари от Дафина до Цариград. Един руски генерал на име Николай Александров, който иска да ме води към Каспийско море, но аз не можех, понеже бех женен и с деца. С московеца се разделихме в Цариград, а с българите Васил Градинаров, Колишов и Ихчиев отидохме в хотел „Де Пари”.

В Цариград престоях 3 дена и от там с железницата тръгнах за София през Одрин, Пловдив. На границата Мустафа паша взех взаем от пристава Сава Ганчов 10 лева, понеже бях свършил парите, също и на Саранбей от кондуктора Хараламби Банялиев, взех 5 лева.

       Забележка: Парите свърших, защото от София, когато тръгнах носех само 250 лева, а пък в Цариград похарчих повечко, даже и предвидените за армагани.Пристигнах си в София благополучно към 10 юли 1898 г. и си почнах работа. Отиването ми за Св. Гора беше обречен и тогава се обрекох да отида на Йерусалим, макар че другарите ми приставе, особено Ив. Юруков казваше – „Недей ходи в Св. Гора, защото сега турците с гърците имат война, та да не ти доде името в плик”. Но аз ходих и додох благополучно..

      През месец юли 1898 год.тогавашният министър-председател К.Стоилов щел да отива на поклонение на манастира „С. Иван Рилски” и казал на градоначалника Москов да му препоръча някой от помощниците, и  тогава градоначалника му казал, че има един от помощниците на име Джапунов, набожен като него, и тогава ме повика Министра в къщата си, та ме пита за родители, жена, деца, защо съм ходил в Света гора и пр. Запознахме се и ми каза да избера 7 души най-добри стражари и да се приготвя за Рилския манастир, което сторихме и около 28 юли тръгнахме за Рилския манастир. Там стояхме през целите Богородични пости На 6 август Преображение се пречестихме, ходихме на „ Елени връх”,”Илиена река” и на 17 август потеглихме си за София.

       Министерското семейство беше – той, майка му, жена му Христинка, деца, Стоилко, Христо, Марийка, Петко и Борис, а готвачка им беше сегашната моя духовна сестра Анна Хр. Балабанова. С последната се запознахме и след връщането ни и станах управител на имотите, както до сега, ний вече станахме като роднини с министрите и др. На 6 декември 1898 год. имаше голям митинг от радославистите и полиция и народ се бихме. На 7 декември минавам покрай съдебните пристави, вика ме евреина Самуил Хаим и ми казва „Господин помощник, гдето си ми заръчал, има сега една евтина къщичка, ела да я купиш, макар, че вчера ме гони да ме биеш, но ти си бил много добър човек. Ела, купи тая къщичка”. И аз без да видя или познавам къщата, явих се пред съдебния пристав и я купих за 405 лева и с евреина додох, та я видех. Тя състоеше от 200 метра и 4 стаи, антре. За да я доплата и взема акт не ми достигаха 23 лева, и аз заложих една от златни си антики на евреина Мешулам, та ми даде 25 лева взаем и ми взема 2-3 лева лихва за един месец.

       Крепостният акт взех на 2 януари 1899 год. под № 1. Тогава писах в Карлово на кумът си Илия Р. Коемджиев, който беше касиер на Земледелската каса и поръчители ми станаха Г-да Марин Дечев Бакърджията и Х.Христо Х.Недев. Взех 500 лева, та ремонтирах купената къща и се пренесохме да живеем. По ремонта похарчих 270 лева, а с останалите пари почнах търговия на дребни покупки по съдебните пристави, Бит пазар и още гдето намера. Съдружници бехме Сава Делев, Христо Ралев, Тодор Костадинов и Георги Иванов и евреите от Бит пазара /това беше след 18 януари/.

       На 18 януари 1899 година се помина княгинята Мария Луиза във време раждането на една женска дъщеря. Погребахме я и след погребението , мене и почти всички полицейски чиновеги уволниха, понеже беха народняци, т.е. от Стоиловото правителслство, което на оставка падна на 17 януари 1899 . Погребението княгинята беше Радославово правителство.

       Аз след като ме уволниха с горните господа, почнах търговия, през нея година изисках заем от 500 лева и от подполковник Вълков Х. Стефан, вуйчо на жена ми, който тогава беше на служба в 14 п. Полк Дупница и с тех търгувах през 1899 година. 1900 година Радославовото правителство падна и състави нов кабинет Рачо Петров, който даде свободни избори и болшенство в изборите спечелиха цанковистите. И след изборите Рачо Петров напусна властта и кабинета го състави д-р Стоян Данев с цанковисти министри..

       Аз бех назначен от Рачо Петров полицейски пристав в гр. Бяла, гдето служих около 3 месеца и цанковистите ме уволниха, по закривание длъжността.

       Забравих да кажа по-горе, че старата къща, която бях купил през 1898 г. и ремонтирал, оставих, та живяха в две стаи старите хазяи баба Еленица Сатаджийката със сина си, снаха и деца и в двете стаи живяхме ний до месец априли 1900 година и додоха пожарната команда на 4 ден и я развалиха, тъй като минаваше из регулация за прекарвание улицата бр”Миладинови”, от ул. „Цар Симеон” до бул. „Сливница”. Хубаво ми я оцениха и ми остана около 50 метра от двора, но аз купих от евреина Нисим Коен 90 метра за 500 лева / това място и той го беше взел за борч от Христо Ганозлията/ т.е.остана ми дворат около 140 кв. метра и от градско ми се придаваше, та след като ми прегледаха и направиха сметката, стана ми около 350 кв. метра. Тогава повиках майстор Ташко Горчилов, та от вехтият материал и пр.ми направи една стая с антре за 750 лева, с мазе изба и вече окончателно се пренесох да си живея в каменна къща, без да се страхувам, че ще я развалят, отчуждат и пр.

       През 1901 год. Рачо Петров беше на власт, та ме назначиха полицейски пристав, но както казах по-горе беше за къс срок. След уволнението ми и дохожданието ми в София, ме покани Ангел Диков, та постъпих аквизитор в Д-во „България” , гдето съм до днес. Постъпих в Д-во „България” в представителство в София на 20 май 1901 год. с 60 лева месечна заплата и комисионна от нови застраховки.Тогава за представител беше Юрдан Тенев от гр. Брацигово, наместник на П.А. Чорнев, тъй като Чорнев беше Софийски град-кмет. През 1901 година служих със същата заплата , през 1902 година ми повишиха.

       През 1902 година почнах да се посъвземам и купих в Красно село, заедно с Петър Апостолов една нива за 81 лева – 4 четири декара. Много парички печелех от имоти, които по тех години купувах и продавах много места. 

       1903 година почнах да водя преговори за продаване на Карловската къща и през месец септември 1904 година я продадох на Павел Пулев в гр. Карлово за 3800 лева, с 800 лева от тези пари проводихме Петър А. Петров в Лайпциг, Германия да направи портрета Гешов, който стана шеф на партията ни след смъртта на К.Стоилов. Съдружнически с Ив. Юруков, обаче Петров закъсня портретите и не можахме да ги предадем на конгресистите и до сега стоят на тавана.

       С останалите 3000 лева заръчах план, пайледисах, камъне, тухли, песок, вар, врати, прозорци и пр.пр.за направяние на нова къща на ъгъла и на 1905 година през месец февруари започнах постройката на новата къща. При всичко, че парите ми беха много малко, но аз се надевах за помощ от вуйчо подполковник Ст.Вълков Х. Недев, но за наше щастие на 8 март 1905 г. се помина в клиниката на Д-р Сарафов, който беше на лечение от 15 ноември 1904 год.

       На  10 март турнахме основния камък на новостроящата се къща, майстор беше Христо Фидански Тасо и свещеника Костадин Грозданов. Къщата беше вече готова, на края на месец май и през юни пуснахме наематели за дюкяна Димитър Маслинков сънудет от Българска флота за 65 лева и на горния етаж инженер Ради Овчаров за 80 лева месечно. А ний прибавихме от артисалия материал още една стая и кухня и живеехме по-нашироко и пак имахме градина. В стаята, гдето живееше Стефан пуснахме ученика от Стара Загора, Ганчо Стоянов по 17 лева месечно, заедно с храната. Овчарови живееха у нас около 5 години, Маслинков – 3 години, Ганчо -  2 години. След Ганчо дойде при Стефан да живее у нас сродника ни Стефан Ив. Станев. След Димитър Маслинков нае дюкяна под наем карловеца Лазар Касабов, който турна надпис фирма за 70 лева месечно „Сучкорум”.На горния етаж додоха да живеят братя Х. Кимови от Щип, Македония по 95 лева месечно. След около 2-3 години им увеличих наема и на двете фамилии с по 10 лева месечно. В 1911 година направихме белберското дюкянче, със стая и го дадохме под наем на карловеца Христо Манолов по 50 лева месечно, само три месеца стоя по 45 лева месечно. В същата 1911 година купих в с. Махала Надежда при гарата София от г-н Петър Юрданов 600 кв. метра място по лева 2 и 40 ст. метъра, и същата година направихме една стая с антре и кухня и я подарих на брат си Александър, да живее и я изплаща без да му вземам лихва.

       В 1912 година точно на 15 февруари аз, баба ми, жена ми Неча и кака Анна Хр. Балабанова, Мито Иванов, Х. Екатерина Максимова, Санка Сотирова, тръгнахме зе Ерусалим. Бяхме изпратени на гарата от много приятели и сродници. По пътуванието ни от где и през где и забележителностите, почивките и страданията ни има особен дневник.

       На края на месец април се върнахме от Йерусалим през Солун, Македония, Сърбия в София. През Цариград не се върнахме, понеже Дарданелите бяха минирани от турците, понеже имаше война между Турция и Италия. Тя война беше причина, та не можехме да отидеме в Александрия Египет и пр.

       През месец август син ми Стефан отиде в Карлово на разходка, ми телеграфира, та отидохме с майка му и го сгодихме за за Иванка Симеонова Златарова и сватба щяхме да правиме същата година, обаче на 12 септември 1912 г. се обяви мобилизацията и вместо булка, даде пушката. Стефан замина войник, а годеницата си остана в Карлово.

       1912 година, 5 октомври се почнаха боевете с турците и почнаха да се принасят ранени и да докарват пленници турци, главния турски генерал Явар паша с още някои генерали и др. офицери живееха в хотел „Булевард” на ул. „Мария Луиза”. През март българските и сръбските войски под предводителството на генерал Иванов, главнокомандващ, родом от гр. Калофер и сръбския генерал Стефанович, превзеха силно укрепения град Одрин с около 55 000 души турци пленници, заедно с одринския главнокомандващ Шюкри паша, още 10-на паши и около 2000 офицери, разквартирувани бяха по хотелите и др. градове. Шюкри паша беше с главния си щаб в хотел „Сплендит палас” на ул. „Веслец.

       1913 година. Между съюзниците българи, сърби, гърци и черногорци се явиха недоволства и почнаха един срещу друг да се готвят за бой.

       Българските войски потеглиха за към сръбските и гръцки граници, а пък границите турски и румънски бяха отслабени т.е. много малко войски. Тогава коварните турци и румънци, нахлуха с войските си в българска територия и навлязоха доста много в България., без да имаше кой да им се противи, понеже нямахме там българска войска, те се биеха с гъските и кокошките, особено румънците.

      Нашите войски бяха заети с боевете с гърци и сърби. И понеже бяхме заградени отвсякъде с неприятели, още повече войската ни се деморализира, правителството Цанковисти и Народняци паднаха и поеха управлението Радослависти и Стамболовисти.

       За да се усили българската войска по глупостта на генерал Ботев през месец юли 1913 год. бяха повикани под знамената всички запасни и набори 7,8 и 9 / в набора 1884 година т.е. 8 набор влизах и аз /. Въоръжиха ни с манлихерови пушки с по 50 патрона, по 3 хляба, по 1 шинел и в София се събраха около 300 души и от казармата на І Пехотен полк право на гарата за Кюстендил. От нашите 300 души в казармата се изпокриха около 70 души и ние около 230 души заминахме с бърз трен за към Кюстендил и за 4 дена се намерихме в Горна Джумая. По пътя умряха около 10-15 души, понеже всички бяхме хора от 50 годишна възраст нагоре.

       Ако се не лъжа на 17 юли беше, ни заведоха при генерал Сарафов, който освободи от ротата ни по-слабите, а нас около 190 души ни зачислиха в 69 п. Полк 5 рота, Драмска бригада. Насреща ни имаше силен бой между гърците и нашите 1 и 6 полкове и таман и нас приготвиха да ни пращат в боят, се явиха гърци-парламентьории направиха 8 дневно примирие. Нас от Джумая ни вдигнаха и закараха за към Пехчево, помня, че около 8 дена бяхме на бивака ”Дреново””Радина махала”, гдето по-младите ни другари, събрани от разни полкове се бунтуваха, даже и нас искаха да убиват, защото сме искали бой /война/, но както и да е , към края на месец юли се сключи мир. Нашата Пета пехотна рота бяхме в местността „Дреново”, „Радина махала”, гдето имаше един дядо Рангел, купувахме прясно мляко и пиехме, благодарение, инак щях и аз да си май умра.Ако се не лъжа на 30 юли цялата бригада /Драмска/тръгнахме за София. Бигадата се отби за към Дупница, а нашата рота за София. Това беше в с. Бобошево. Аз в Бобошево спах в къщата на брат си Георги и през Кюстендил си додохме в София на 4 август 1913 г. Още при пристигането ни в София, вечерта на 4 август, часа беше около 7, аз отидох право в фотографията и се фотографирах за спомен, макар кален, мръсен.

       През месец октомври направихме нужните приготовления и на 23 октомври 1913 г. потеглихме за Карлово и на 27 октомври венчахме Стефана за Иванка.. Свадбата беше разкошна, от София с нас дойдоха г-да Стоян Гълъбов, с господжата си Димитра и кака Х.Анна. Всичко се похарчи около 2900 лева. Свадбата правихме с музика- цигулки, дайрета и кларна от с. Рахманларе Карловско и в къщата на братовчеда Ив. Станев, а се венчавката се извърши от свещеника Илия Ненов и Илия Джаров и кум Илия Р. Кесиджиев. Поздравление получихме от Йерусалим, картичка от бр. Щаклеви от София и другаде, 108 телеграми и картички, башка подаръци много и на 30 октомври си потеглихме за София.

       През 1914 година решихме да правим нова къща, та приготвихме план.

       През месец април 1914 г. дохождаха от Карлово на гости сватовете Симеон и Дана. През април месец купихме от Георги Ев. Спасов къщата в с. Панчарево Софийско за 1200 лева и я писахме на името на жена ми Х.Неда Д. Джапунова, понеже тя имаше у мен 960 лева бащиното й наследство още от 1900 год. За Панчаревската къща отбих на Георги Ев. Спасов 400 лева с негово съгласие, понеже не излезе 1000 метра двор, както беше ми я продал, а 332 и при това се отчуждава.

       Точно на 2 юни 1914 г. разтурихме най-старата къща / която бяхме правили през 1900/1905 година /и започнахме новата три етажа.През време на строежа се обяви Европейската война, та много голям зор видехме за пари и материали, но както и да е , довършихме я. В Д-во „България” направихме ипотека 25 000 лева, Г-н Д.Яковлев ми даде 20 свои акции „България”, та теглих от Генералната банка 7000 лева, заем от застраховките ни Мая и Стефанови 1400 лева и от братовчедката кака Неда Х.Христова 2000 лева /всичко около 35400 лева направихме дълг /борч/. Първият етаж дадохме под наем на Сава Христов, чиновник в София, родом от гр. Казанлък, по 110 лева месечно, ІІІ на Стоян Сматракалев, търговец, родом от гр. Щип за 100 лева , а на ІІ етаж си останахме ние да си живеем.Имахме в задните стаички и други наематели- напр.Георги Дечиюоглу и др. Серги ...  , Христо Поанкаре и пр., всичко около 40 лева наем. А от всички къщи се набираше наем около 550 лева и ний си живеехме.
       В новата триетажна къща се роди Васил на 31 януари 1915 година, за което има ката дневник. До месец юни Стефан беше чиновник в Д-во „Балкан”, напусна и отворихме шапкарска фабрика със Ст. Станев. На най-първата ни къща дюкяна до отваряне на фабриката си беше все кръчмарница.
       Много неща има, които съм претеглил през живота си , но съм ги забравил.

       Аз зная да свиря на следующите инструменти:

1. Армоника 2. Физ армоника, флейта, кларне, циганска зурна, обикновенна с пискун свирка, цигулка /най-хубаво/ и да блъскам дайре и тарбука.
       А да пея на следующите песни:

Ах да бех знала, че ще теб да взема, че ще теб да взема ...

Ах нема те вече друже, где остана и пр.

Ах другари, чуйте мене и пр.

Аз отидох на пазар, та си купих петел и пр.

Ах, три года и за царя драл се драгун и пр.

Аничка по двора ходеше и пр.

Аман чавуш пек саллама кълъджи и пр.

А къз санин коджан йок му и пр.

Ако ходи Колю мамо, Колю луд за мене и пр.

Аиди момиченце да легаме, да ставаме и пр.

Ах, славей пее, славей пее и пр.

А да идеш мамо долу у Данкини
Ако се жениш, мене да вземеш

А как пашла Парашкева с гором на горъгуля

Ах недей ме презира и пр.

Анка по двора ходи, ситни сълзи рони

Айде Марийке в Тракия

Аи да идем на Гюл бахчана расход

Аман, аман бойнома долан

Айде момче, хайде Шипка Балкана

Аман Боже, таз година от зараре

Аз имам коса като павунче, валлахи, биляхи

Ади ми я мамо, ожени за нашата мила комшийка.

Ах, Луковитски мани Нане, бели помакини

Ангел си нема нийде никого, Ангеле бре

А бре Мехмеде, Мехмеде дели диване

                  Б

Барем да ми се мамо знаяло, кога съм ерген

Бонкеле, Боряно сал ти ли си мома

Бен иолерсим Аман, Аман

Богдане, Бог да те убие

Бюлбюля Каннуш телеграфен телине

Боят настана, тупат сърца ни

Бой, бой юнаци винаги дорде турчина ...
Балък пазарианда толумлар зди боку орум

                       В

Вятър ечи, Балкан стене, сам юнак на коня.
Време има, как та обичам името ти

В 1877 год. се освободи от турците България

В петък се е Димо пригодил, млад Димо

В ливади, до три коня пасаха и пр.

Всред трупове неброени

В Цариград се беглик мамо продава

В ден 21 юлия, каза ми Дунав пришли

                   Г

Гълъбица Недо, бела було
Грампампули, грампампули

Гетир Холан тобакаи бакаим

Геми Дойле гемиде Аягем Еманиде

               Д

Догде бях ерген, добре ми беше

Девет години гурбет хода

Дойде време да се вземем, душманице

Ден и нощ, ох  Боже сълзи проливам

Да живеят нашите топчия

Дющго збойнюм

Димитър , тър, тър младо търговче

Димитроле, руса коса девойка

                Е
Ела мама Нончю, че те паша вика

Ей, че иде Енчо Тотев
Еминде шише, калка гиделим

Ешил Чимен яза банзер

                Ж

Жив е той жив е, там на Балкана

                З

Заженил се е драгий куме, ле Пею Векилски

Задала се е Стояне ле, тъмна мъгла либе

Засели се село на момино чело

Загубила се баба Сланинката

Заспала е Мара, бре гиди Маро

Звездичките, ако знаят раните на туй сърце

Земля Черногорска

Защо ме си дала мамо, на туй дърто харо

Запали Тодор фенерят, намери булка в ...

Земи ме Радо, земи ме либе, че ний сме хора ...

Защо ли съм се аз родил, защо ли да живея...

Заплакала е вдовица на Стоянова гробница.

Заплакала е Митрополия.

Заплакала е гората, заради Индже войвода

За много години наший цар Султан Абд. Аз.

За речкой, за Дунай

Запалила се е София, Стояне Софиянено

                И

Ивано Иванке, Иванке Мамина
Изгори ме, умори ме, Еленко моме

Истанбол дан Аман, Айва да гелир нар гелир

Изгрела е месечинка, Станоле либеле мое

              К

Каранфилка, карами тя мама на Дунав за вода

Кажи Тинке, кажи мама, как ми тя измами

Какво е станало в алтън Калофер

Какво е чудо видено на 26 октомври, Василе Столичанино

Като ракла пуста болна глава, та ме боли

Кина е чудо станало в Чепели, село големо

Кълни либе, кълни двама да кълнем

Край Дунав ситна трева расте

Как ще преминем реката Вардар

Кани се Мито да бега, бе джанам

Калугер гледа през прозореца

Коя и Боже като мене годеница

Като ме си мамо родила

Каква беше тази мамо измама

Как се сади тоз пипер

Красна весела градинка, от един до друг

Какво е цвете цъфнало в ...

Какъв мене глас любезен, кой ме буди по ...

Кълъджи ми Вурдум паша, паша яригда ...
Кирез гиби збозлер им вар

Кузум Дирманджи смели ми житото
Калафат тан гелан, колветли душманлар

          Л

Лей се вино руйно, буйно

Люто ранен в клето сърце и в кърви облен

         М

Мама Марийка сгодила за Казанлъжка хуверда

Мама Никола, Севда голяма

Марийка чичко думаше, ади ме чичко заведи

Маро либе, Маро Маро българко, ади се Маро потурчи

Момиченце ле мъничко, не ставай рано в ...

Майка Янка ситно, дребно плете

Момиченце мъничко не гледай горе на долу, а гледай байчо в очите, че те бачо искаше

        Н

Не ща мамо на султана вересия да плащам

Нали ти казвах мил мамин Василчо

Не дрънкай менци ковани, не троши зл. колани

Ния бяхме трима братя, горо зелена

На връх Пирин планина, отчаян глас се чуе

Нощта е ужасна, зима студена

Не жали майко, не плачи, че станах майко 
Недке, ле бела шумненко

        О

Ох, стига ходи мама Лучко с Неча Петрова
Он цигел мен цигел, шиглиом на шиглиом

Около Плевен руси много

Орханието нова Касаба

Откакто се е Майноле зора, зазорила

Огън пламна на Балканя Шипченски

Отдавна ли си Сусанке моме калугерица

Откърши ми пръчка, кон да си ударя

Отвори се ново ханче в Габрово, ох либе мое

       П

Пита ли Минке мама си, дава ли тебе на ...

Пустата среда наближи, косата ми се насрижи

Пустни ми лельо Тодорка, двама на лозе да идем...

Пасах кози, пасах овци, тгода се не види ...

Пила и Неда снощна вода, та изпила люти ...

Пустите клисурци, станали московци ...

Под Сливница, Драгоман, кат разбихме сръбски ...

Пустите наши две души, дуов Мари ...

Провикнала се Драганка ...

Провикнала се е Андрейца Шишова ...

Питат ли ме где е зората 

Пушка пукна, пиле ле Стано, пуш ..
Прочула се мома Найда, в Рахманларе из ...
Пуста Рила планина, никога праздна ...

Портукар дър, портукал сен бу гедже 

Парахода вече пристига, сбогом либе

Продаде мъжо нова къща, та ми купи нови ...

По море се скитам ази, между бур. талази 

       Р

Разсърдила се и булката, задянала и пр.

Разболяла се е Мамина Иринка

Рахманле Ичинде интаят оледжан

Разлюлела се е Юрданка, всред море на ...

Русите са наши братя, наша плът ...

Радка на порти седеше

      С

Снощи дойде гюзди юнак у нас, на конак

Снощи вечер си дойдох и водица се напих

Слънцето захожда, месецат изгрява

Седнал е Стефан, Стефане, вечеря да си вечеря

С верна клетва ме измами и прилъга със сълзи

Смей се за нас горд Балкан зелени

Седнал Василчо да яде и пие

Слънцето трепти, изгрява из зелени ...

Сетен път прощавай Сийке гюл хубавице

Садила й мома край море лозе

-ІІ- Тинча Милошанче

Стъпил Добри на бел мрамор камък

Се сега Радке, се сега, 9 години ...

Синко Димитре, не гради кули високи

       Т

Треви, цветя зелени, с райски хубости

Тодорка платно тъчеше с 4 реровни

Тодоре, Тодоре, гол фудумино

Тук булка, там булка, нема я

Три години во тъмница в четвър...

Ти Сливнице, ти юнашка гробнице

Тих бел Дунав се вълнува

Тешко, тешко вино дайте

Там си заварих малка мома

Тоя празник нам дарява, нова дързост

Тоз, който умре в бой за свобода

Тунада кьопрю Курулду, Евлияд баба

Тосун паша Дервенте гитмиш

Ти моме, ти моме, ти луда ли си 

       У

У Станкини гости дошле, Калино Радо мамино

       Ф

Франнзулща Ярба Няга

Филибе долу към олса ширин

       Х

Хей, хей Боже дай, или цура или Рай

Христовице, млада невесто

Хамама Гидаркан Куниле, бехчам тут.

Хванали се на бас момче и момиче

Хубави моми ловчанки дос, олеле како мер.

       Ц

Цвете мило, цвете красно, да би знало

Цигулара къща не храни и не купва

Цоне, ле Цоне байова

       Ч

Черно льо черно циганче, Вълкана ...

Че какъв съм Севдаджим сън съм сънувал

Чичко ме кани, девер да му стана

Че къде отиваш Тайбе, на лозята ли

       Ш

Шям будур бу хам, бу дур, бу ...

Шар планина

Шюми Марица окървавева

Шюрадан, бурадан, рече баба да му ...

Шипка балканънда, Думан бюрюдю

       Ю

Юскюдардан чикшък баня селямет

       Я

Я погледни, та да видиш красота, оле хубост.

Ямур Яифу кадънъм, бибер гиби

Я ти калим, я ти, Камашенш монахи

Я свивай байряк, ти Мануш войвода

       През живота си от 25 декември 1864 год. много нещо съм видял. Запомнил съм. когато хлебат беше 20 пари ока, зехтин, шарлаган 4 гроша ока, дърва 4 гроша кола, един костюм дрехи се шиеха за 18 гроша, но ний си давахме шаякат, нашия терзия беше Никола Войняговицат в гр. Карлово.
       Виното беше 20 пари оката, ракията 3 гроша оката. Само помня, че захарта беше около 4 гроша оката, понеже в България / тогавашна Турция не се произвеждаше/.

       В Карлово имаше много местности с посадени лозя, а именно „Чекълат”, „Мерата”, „Мал тепе”, „Новите лозя”, Яса тепе”, „Бадемлия”, „Съчънлък”, „Комлук” и още други. Много грозде се раждаше, та гроздобер продължаваше почти цял месец.В гр. Карлово имаше много турско население, та турците почти от своите лозя си варяха петмез и останалото грозде продаваха на българите кръчмарки за вино и ракия, най-скъпо по 30 гроша т. е. 5 лева с100 оки, а не килограми.

        В Карлово и околията лозята бяха добри до 1897 година, от това си спомнювам, че аз когато се преселих от Карлово в София имах около 80 ведра хубаво бяло, жълто вино / понеже аз обработвах бащините си лозя на исполица/ и през месец май 1897 година, когато се вдигнах от Карлово, виното го продадох по 8 гроша ведрото, едното ведро е 12 стари оки, а ракията си донесох в София, защото беше налена в много домаджани, шишета и пр. И направена с разни треви, меродии и пр.

     Най-напред когато доведох жената и Стефана в София се установихме на квартира у Стефан Матев в къщата на Величко Дюлгеринат, на ул. „Цар Самуил” и след два-три месеца се скарахме с градоначалника Славков, мене ме преместиха в 3 участък и тогава заведох домашните си  в ул.”Дебр „, в къщата на Амалица Димитрова Манушева, нея къща я взехме под наем, заедно с баджанакат Райко Живодеров за 50 лева месечно, тем две и нам две стаи, а кухнята обща, в избите стаите бяха направени за живеене, та пущахме наематели. Така например аз в своя си дял бях пуснал Петър Сладкарев от гр. Ловеч, баджанак от братовчедка и който ми отне от 33 лева от наемат. Баджанакът Живодеров не стоя до краят в тая къща, че му било далеч работата Министерство на правосъдието. Та в другия дял т.е. две стаи додоха да живеят някоя си учителка Нечева с майка си от гр. Сопот, Карловско, жени не с добро поведение. Та един ден,  когато се прибрах за обяд сварих жена си , че плачи и узнах от що хванах Сопотненката за косата, та я позавъртех и пр. И подир 3-4 месеца ний си купихме къщичката и си излезохме.

       В 1873 година тютюнът се продаваше в кюпове и на тегло, по за 5 или 10 пари. Например сегашния пакет, който е за 25 стотинки, се купуваше за 2 стотинки или 4 пари. А пури, папироси никак нямаше. От 1874 година го направиха монопол и пакети.

       Запомнил съм през живота си следующите циркулиращи монети /пари / в турско време – Английска лира 110 гроша,германска лира 107 гроша, турска лира 104 гроша, французки или немски наполеон /Луиз/ по 91 гроша., Минц немски 72 гроша, пендар 288 гроша, руска рубла 20 гр., вехта рубла називаема Екатерина 17,5 гр.1 франк 5 гр., цванец /20 копейки – 3 гроша, 15 коп. 90 пари, 10 коп. 60 пари и т.н.т. Имаше и немски цванци, които вървяха по 3,5 гроша , по 70 пари и пр.Турски пари имаше бели меджидии, чисто сребро по 20 гроша, половинки по 10 гроша и пр. Алтълъци смес с бакър, но малко по-чисти по 6 гроша, башлици смес с бакър  5 гроша, половин бешлици сто пари, ирмиличета 20 пари, онлучета 10 пари. Имаше и съвсем бакърени червени по 1 грош, по 20 пари, по 10 пари, 5 пари и пр. По едно време 10-ях пари станаха по 8 пари. През 1876 годинаТурция отпечати банкноти /каймета/ по 100 гр., 50 гр., 20 гр. и пр., които банкноти след 1877 година ги събираха сарафите по 20 гр. стотех.

    В 1878 година новите княжества България и Тракия, България със седалище София с княз Александър Батенберг си отсекоха сребърни пари левове и в Тракия вървяха пак старите. И в България се уничтожи вече името грошове и се почна на левове и стотинки. В 1885 год. като стана съединението на Северна с Южна България и в двете области се почна вместо грошове, левове и стотинки, както и до днес 1916 година.
